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مدیر مرکز بین الملل صبا باتری:
 بانک ملی ایران یک شریک تجاری امن برای

بنگاه های اقتصادی است
مدیر مرکز بین الملل صبا باتری با حضور در غرفه بانک ملی ایران در دومین نمایشگاه بین المللی اوراسیا در 
راستای توسعه و گسترش همکاری های مشترک با بیان این که تاریخ و قدمت بانک ملی ایران بخشی از 
تاریخ کشور را تشکیل داده است، تصریح کرد: بانک ملی ایران نماد بانکداری ایران و تداعی کنند یک 

بانک مطمئن و مورد اعتماد است. 
محمود رضا موسوی مدیر مرکز صادرات و بین الملل صبا باتری در گفت و گو با خبرنگار روابط 
عمومی بانک ملی ایران با تاکید براین نکته که خوش نام ترین، بزرگترین و مطمئن ترین بانک در 
کشور به عنوان حامی تجار، مدیران بنگاه های اقتصادی و صاحبان صنایع برای تبادلات و مراودات 
پولی و بانکی و یا حتی مشارکت و سرمایه گذاری بانک ملی ایران است، اظهارداشت: این بانک با سال 
ها تجربه در امور بانکداری  بی شک مطمئن ترین و امن ترین شریک تجاری برای تجار و بازرگانان است.
وی به حضور فعال و پررنگ بانک ملی ایران و میربیزینس بانک دراین نمایشگاه )اوراسیا( اشاره کرد و گفت: 
بانک ملی ایران با توجه به ظرفیت های بی شمار و شبکه ارزی خوب و قوی خود در منطقه اوراسیا عملکرد خوبی را در این نمایشگاه 

به نمایش گذاشته است. 
موسوی حوزه ارزی بانک ملی ایران را مورد ارزیابی قرار داد و گفت: بانک ملی ایران در مسیر ارائه خدمات پولی و بانکی در کشورهای 

اوراسیا به مشتریان و متقاضیان ازسایر بانک ها با اختلاف زیادی در حال حرکت است. 
مدیر مرکز بین الملل صبا باتری در ادامه خاطرنشان کرد: بانک ملی ایران با سرلوحه قرار دادن بانکداری اسلامی، تسهیل گر و تسریع 

کننده فرآیندهای تبادلات مالی برای صادرکنندگان و تجار در راستای ارزآوری برای کشور است.
وی یادآور شد: ما هم اکنون قراردادهای زیادی با شرکت های مختلف در منطقه اوراسیا منعقد کرده ایم که برای صادرات محصولاتمان 

قطعا از ظرفیت های ارزی بانک ملی ایران استفاده خواهیم کرد.
به گفته وی، تأمین پایدار منابع مالی به عنوان پشتوانه تولید توسط بانک ملی ایران از صنعت کشور می تواند سرمنشاء توسعه همه 

جانبه کشور باشد.

به مناسبت روز حسابدار
 دیدار مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره بیمه ملت با

کارکنان مدیریت مالی
مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره شرکت بیمه ملت به مناسبت روز حسابدار در بازدید از مدیریت مالی 

این شرکت در فضایی صمیمانه با کارکنان این مدیریت دیدار و گفت وگو کردند.
به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، علی رضا یزدان دوست مدیرعامل، داود قاسم پور رئیس، 
محمدتقی چراغی نائب رئیس و مهدی کشاورز بهادری دبیر و عضو هیئت مدیره بیمه ملت 
به مناسبت فرارسیدن روز حسابدار در فضایی صمیمانه با پرسنل مدیریت مالی دیدار و 

گفت و گو و فرارسیدن این روز را به همکاران این مدیریت تبریک گفتند.
یزدان دوست وجود تیم مالی و حسابداری قوی و مسلط در هر سازمانی را بسیار پر اهمیت 
دانست و با شایسته تقدیر دانستن اقدامات مدیریت امور مالی بیمه ملت، این روز را به همه 

کارکنان شاغل در این واحد تبریک گفت.
وی خطاب به کارکنان امور مالی شرکت، گفت: حساسیت کار شما بالا است، چرا که تهیه و ارایه 
گزارش فعالیت های مالی، درآمدها، هزینه ها، پرداخت خسارات، کارمزد، سود و زیان  و مالیات و … شرکت را بر عهده دارید و 

گزارشات مربوطه را در اختیار ذینفعان شرکت قرار می دهید.
یزدان دوست، مدیرعامل بیمه ملت افزود: همکاران ما در بخش مالی با کار کارشناسی، گزارش های آماری دقیق و 
منسجمی را از اقدامات شرکت به صورت دوره ای ارائه می کنند که نتایج حاصله از این گزارش ها به عنوان مثال منجر به 
حفظ رکورد بالاترین توانگری مالی در صنعت بیمه کشور شده که برای چهارمین سال پیاپی به نام بیمه ملت به ثبت 

رسیده است.
یزدان دوست با بیان این مطلب که یکی از شفاف ترین شرکت های بورسی کشور هستیم، تصریح کرد: گزارش عملکرد مالی 
بیمه ملت به صورت ماهانه بر روی سامانه کدال منتشر می شود. عملکرد موفق بیمه ملت که با همت و تلاش همه همکاران به 
دست آمده است، باعث شده ما امروز با قدرت بتوانیم کارنامه خود را در معرض تحلیل و نظر همه ذینفعان از جمله سهامداران، 

مشتریان و عموم مردم قرار دهیم.

اخباراخبار

ارائه ی الگوی خود توسعه ای 
شایستگی سرمایه ی انسانی، از سوی 

بیمه دی

در سی امین همایش ملی و یازدهمین همایش 
بین المللی بیمه و توسعه، مدیریت یادگیری و 
به  بیمه دی، طی مقاله ای  استعداد  توسعه ی 
ارائه ی الگوی خود توسعه ای شایستگی سرمایه ی 

انسانی پرداخت.
بین الملل  امور  و  عمومی  روابط  گزارش  به 
رئیس  بیرانوند،  صحرایی  مهدی  دی؛  بیمه 
نمایندگان  یادگیری و توسعه ی استعداد  اداره 
این شرکت، با تألیف و ارائه ی مقاله ای در پنل  
خود  »الگوی  موضوع  همایش،  این  تخصصی 
توسعه ای شایستگی سرمایه ی انسانی« را برای 
مدیران و فعالان بیمه ای حاضر در پنل، تبیین 

نمود.
به  توسعه ای،  خود  آن که؛  بیان  با  بیرانوند 
آموزش هایی اشاره دارد که خود فرد مسئولیت 
اولین  بیمه دی  برعهده می گیرد، گفت:  را  آن 
شرکت بیمه ای است که از الگوی خود توسعه ای 
استفاده کرده و در این خصوص آیین نامه ای را 

تدوین و بودجه ای را نیز منظور نموده است.
وی افزود: در حال حاضر این الگو در سطح 

مدیران ارشد بیمه دی به اجرا درآمده است.
سرعت  به  توجه  با  کرد:  نشان  خاطر  وی 
رشد و توسعه ی فناوری ها، »اجرای الگوی خود 
توسعه ی  و  رشد  مسیر  می تواند  توسعه ای« 

شرکت ها را، بهبود بخشد.

انتصاب سرپرست معاونت فنی 
بیمه های اموال بیمه سینا 

با حکم مدیرعامل بیمه سینا، فرهاد عبدالهی 
بیمه های  فنی  معاونت  "سرپرست  سمت  به  

اموال" این شرکت منصوب شد.
بیمه سینا؛ عبداله  روابط عمومی  به گزارش 
تلاش های  از  قدردانی  ضمن  ثانی  سلطانی 
مجدانه و خدمات صادقانه کتایون هدایت پور 
در طول سالیان متمادی در شرکت بیمه سینا 
به ویژه در معاونت فنی، با صدور حکمی فرهاد 
فنی  معاونت  سرپرست  عنوان  به  را  عبدالهی 

منصوب کرد.
گفتنی است، عبدالهی پیش از این به عنوان 
مدیر بیمه های آتش سوزی مشغول فعالیت بود.

منظور  به  سینا  بیمه  مدیرعامل  همچنین 
بهره مندی از توان علمی و تجربی سرکار خانم 
سمت  به  را  ایشان  حکمی،  طی  هدایت پور 
"مشاور مدیرعامل و رئیس شورای فنی" منصوب 

کرد.

کارکنان بانک قرض الحسنه مهر 
ایران در زنجان ۳زندانی را آزاد 

کردند

در  ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  کارکنان 
استان زنجان در سال جاری، در راستای عمل 
زندانیان  از  ۳نفر  اجتماعی  مسئولیت های  به 
با پرداخت ۳۶۰میلیون ریال  جرائم غیر عمد را 

آزاد کردند.
مشتریان  امور  و  عمومی  روابط  گزارش  به 
بانک قرض الحسنه مهر ایران، کارکنان بانک در 
استان زنجان در راستای عمل به مسئولیت های 
بهبود شاخص های  به  کمک  برای  و  اجتماعی 
بر  بالغ  درمان ۲بیمار  هزینه  سلامت جامعه، 

۸۰۰میلیون ریال را پرداخت کردند.
همچنین ۳نفر از زندانیان جرائم غیر عمد را با 

پرداخت ۳۶۰میلیون ریال آزاد کردند.
»بهرام بادپا« مدیر شعب بانک قرض الحسنه 
داشت:  اظهار  زنجان،  استان  در  ایران  مهر 
نهاد های  مهم ترین  از  یکی  عنوان  به  بانک ها 
اقتصادی، نقش انکارناپذیری در اجتماع دارند 
و عملکرد آن ها بر جامعه تأثیرگذار است. بانک 
جامعه  روز  نیازهای  رفع  برای  نیز  مهربانی ها 

تلاش می کند.
وی ضمن تشکر از کارکنان بانک در استان، 
اظهار امیدواری کرد: شاهد تداوم اقدامات نیک 

در استان باشیم.

شش مقاله علمی – پژوهشی بیمه 
آسیا در همایش بیمه و توسعه 

پذیرفته شدند

شش مقاله علمی - پژوهشی بیمه آسیا در 
سی امین همایش ملی بیمه و توسعه به صورت 

ارائه و پوستر پذیرفته شدند. 
به گزارش روابط عمومی بیمه آسیا، سه مقاله 
اساس  بر  تکافل  و  بیمه  نوآورانه  مدل  ارائه   "
تحولات هوشمند فناوری") نوشته مسعود بادین 
و سامان ربیعی( ، مقاله" طراحی و اعتباریابی 
الگوی پیاده سازی نظام تکافل در صنعت بیمه 
ایران با استفاده از رویکرد نظریه داده بنیاد و 
رضا  )GT-PLS(”)نوشته  ساختاری  معادلات 
ایمانی و محمد افتخاری( و مقاله بررسی عوامل 
موثر بر پذیرش تمام ریسک های قرارداد  بیمه 
انصاری و محمد مهدی  تکافل)نوشته نهضت 
عسگری( در سی امین همایش بیمه و توسعه 

ارائه شدند.
قواعد  و  اصول  مقاله"  سه  گزارش،  بنابراین 
تکافل اتکایی با مروری بر تجربه کشور مالزی") 
نوشته رضوان جوهری و علی رستمی(، مقاله 
بیمه  شرکت  در  تکافل  اجرای  های  "چالش 
آسیا: بر اساس نظریه داده بنیاد ") نوشته زهرا 
سلیمانی و فاطمه حسن زاده( و مقاله " نقش 
شتاب دهنده و استارتاپ ها در تکافل فرا مرزی") 
نوشته مژده نظرزاده دناک( به صورت پوستر در 
سی امین همایش ملی بیمه و توسعه پذیرفته 

شدند .
همایش  امین  سی  افزاید:  می  گزارش  این 
ملی و یازدهمین همایش بین المللی بیمه و 
توسعه با موضوع تکامل زیست بوم )تکافل، 
و   1۲ روزهای  در  نوین(  فناوری  حکمرانی، 
دست  و  بیمه  های  با حضور شرکت  آذر   1۳
اندرکاران صنعت بیمه کشور با سخنرانی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، وزیر علوم، تحقیقات 
فنآوری، رئیس پلیس راهور کشور، رییس  و 
کل بیمه مرکزی، رییس کمیسیون اقتصادی 
پژوهشکده  رییس  و  اسلامی  شورای  مجلس 
بیمه، با ارائه مقالات علمی – پژوهشی درمرکز 
تهران  میلاد  المللی  برج  بین  های  همایش 

برگزار شد.

رشد ۳۳ درصدی تسهیلات 
 قرض الحسنه فرزندآوری در

بانک آینده

بانک آینده با همراهی در اجرای قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت، به متقاضیان، وام 

قرض الحسنه فرزندآوری پرداخت می کند.
ابتدای سال  این اساس، در هشت ماهه  بر 
14۰۲، بانک آینده تعداد بیش از ۸.5۰۰ فقره با 
مجموع مبلغ بیش از 5.۰۰۰ میلیارد ریال، وام 

قرض الحسنه فرزندآوری پرداخت کرده است.
هم چنین، تعداد وام قرض الحسنه فرزندآوری 
پرداخت شده در هشت ماهه ابتدایی سال 14۰1 
توسط بانک آینده، تعداد بیش از 9.9۰۰ فقره 
با مجموع مبلغ بالغ بر ۳.7۰۰ میلیارد ریال بوده 

است. 
با توجه به تعداد و مبالغ وام قرض الحسنه 
ماهه  هشت  در  فرزندآوری  شده  پرداخت 
سال  مشابه  مدت  به  نسبت  امسال،  نخست 
گذشته، بانک آینده رشد ۳۳ درصدی را تجربه 

کرده است.
سال  در  فرزندآوری  قرض الحسنه  وام  مبالغ 
14۰۲ برای  فرزند اول ۳۰۰ میلیون ریال، فرزند 
دوم ۶۰۰ میلیون ریال ، فرزند سوم 9۰۰ میلیون 
ریال، فرزند چهارم 1.۲۰۰ میلیون ریال و فرزند 

پنجم به بعد 1.5۰۰ میلیون ریال است.

حالا هم معاون اجرایی رییس جمهوری، هم وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و هم وزیر اطلاعات و سایر 
باره  این  در  قضا  دستگاه  رییس  کنار  در  مقامات 
توضیحاتی مبسوط را داشته اند. مقامات دولتی مانور 
خود را بر این مساله گذاشته اند که این فساد ابتدا در 
دولت کشف شد و سپس به دستگاه قضایی گزارش 
شده است اما حالا روشن نیست زمان کشف این 

فساد چه زمانی بوده است.
گزارشی  در  اطلاعات  وزیر  گزارش خبرآنلاین،  به 
کرده  عنوان  است،  داده  ارائه  دولت  هیات  به  که 
اطلاعات و ارقامی که از پرداختی های ارزی در این 
پرونده در افکار عمومی مطرح شده دقیق و صحیح 
نیست. وی تاکید کرده است: »این تخلف از سال 
1۳9۸ آغاز شده و در سال اول این دولت شناسایی و 
با عوامل آن برخورد شده و متخلفین از جمله عوامل 
شرکت مذکور و برخی کارکنان دولت، حسب مورد 
به دادسرای تهران و هیأت های رسیدگی به تخلفات 

اداری معرفی شده اند.«
این در حالی است که سخنان رییس قوه قضاییه 
نشان می دهد جزییات این پرونده به چه صورتی بوده 
است . غلامحسین اژه ای در سخنانی اعلام کرده 
است: »تخلف گروه دبش از سال 9۸ شروع شد که 
در همان سال گروه دبش حدود ۲ میلیون دلار و در 
سال 99، ۲1 میلیون دلار گرفته است، اما در سال 
14۰۰، ۶۰درصد ارز واردات را به این گروه داده اند که 
حتما خلاف است و در سال 14۰1 بیش از 7۰درصد 
ارز را این گروه گرفته است.« وی افزود: با متخلفان 
البته  واردات چای بدون خط قرمز برخورد می شود 
دولت گفته ۶۰ فرد متخلف را برکنار کرده، اما تاکنون 

این افراد به قوه قضاییه معرفی نشده اند.
با توجه به سخنان وزیر اطلاعات مبنی بر اینکه این 
تخلف در ابتدای دولت یعنی در سال 14۰۰ کشف 
شده است روشن نیست چرا تخصیص ارز به این 
گروه واردکننده تا سال 14۰۰ نیز تداوم داشته است .

البته صادق حسنی مدیر اجرایی سندیکای چای 
آمار   14۰۰ سال  به  منتهی  سال  پنج  در  می گوید 
واردات چای ایران بین ۶۰ تا ۶5 هزار تن بوده است. 
در سال 14۰1 در دوران وزارت محمدجواد ساداتی نژاد 
واردات  ناگهان  اما  رییسی  دولت  کشاورزی  وزیر 
چای به 11۰ هزار تن می رسد. این آغاز روندی بود 
که به نامه اتحادیه تولیدکنندگان، بازرگانان و صنایع 
بسته بندی چای کشور به محمد مخبر معاون اول 
درباره  ادامه  در  حسنی  شد.  منجر  رییس جمهور 
روند پیگیری های سندیکای چای گفت: »اطلاعات 
دیگری هم داشتیم که شفاهی بود و متوجه شدیم 
که اتفاقات شومی در حال رخ دادن است. به همین 
دلیل طی مصاحبه ای در آبان ماه هشدار دادیم که 
اتفاقاتی شوم در صنعت چای در حال وقوع است و 
از دستگاه های مختلف خواستیم که به این مسئله 

ورود کنند.« 
این  حسنی  گفته  به  که  اینجاست  دیگر  نکته 
اطلاعات و مستندات در مهر ماه به صورت کتبی و 
در دی ماه 14۰1 به صورت حضوری در اختیار وزیر 
وقت جهاد کشاورزی قرار داده شده بود: »یازده دی 
ماه سال 14۰1 هم گزارشی از اسناد و اطلاعاتی که 
داشتیم در حضور نماینده لاهیجان آقای فرخی به 
وزیر وقت آقای ساداتی نژاد ارائه دادم. در آن دیدار 
نیز ناهمخوانی اعداد و ارقام و مستندات را به وزیر 
وقت شفاهی و کتبا توضیح دادیم.« بنابراین ماجرا دو 
بار به ساداتی نژاد خبر داده شده بود اما او هیچ اقدام 
عملی در این زمینه نکرد. این در حالی است که ۲4 

بهمن 14۰1 نامه اتحادیه واردکنندگان به مخبر ماجرا 
را علنی تر کرد اما باز هم سکوت وزیر کشاورزی دولت 

رییسی ادامه داشت.
دی ماه، ماه مهمی است 

از سوی دیگر معاون اجرایی رییس جمهوری نیز 
در سخنانی تاکید کرده است: »آقای فرزین 1۰ روز 
بعد از انتصاب به ریاست بانک مرکزی نامه می زنند 
شده،  داده  تخصیص  شرکت  این  به  که  ارزی  که 
نامتعارف است. 1۰ روز بعد از این انتصاب جلوی 
تخصیص ارز مضاعف را می گیرند.« فرزین در هشتم 
دی ماه رییس کل بانک مرکزی شده است و به این 
ترتیب در هجدهم دی ماه چنین نامه ای از سوی وی 

ارسال شده است.
در گزارش های ارسالی اما روشن نیست ایا پس از 
هجدهم دی ماه هیچ ارزی برای واردات چای به این 

گروه تخصیص داده شده است یا خیر .
فساد چه زمانی شروع شد؟

خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی وقتی در 
جمع دانشجویان حضور یافت و با سئوالاتی درباره 
فساد چای روبرو شد، اظهاراتی عجیب داشت. وی 
این پرونده را قدیمی دانست، تاکید کرد که این فساد 
در سال 1۳9۸ آغاز شده و مربوط به دولت قبل است 
و بعد نیز ماجرا را عادی تلقی کرد و تاکید نمود: »این 
پرونده حدود 9 ماه قبل از طریق رسانه ملی اطلاع 
رسانی شده بود و موضوع جدیدی به شمار نمی رفت 
که پیش چشم مردم به رخ کشیده شود و موضوع 
حاضر فقط یک کمپین رسانه ای وسیع است.«با این 
قضاییه  قوه  رییس  به سخنان  دوباره  استناد  حال 
نشان می دهد که ابعاد این فساد چه زمانی گسترده 

شده است چرا که در سال های 1۳9۸ و 1۳99 طبق 
اظهارات رییس دستگاه قضا ۲۳ میلیون دلار برای 

واردات چای به این گروه تخصیص یافته است.
سازمان بازرسی چه می گوید؟

سازمان بازرسی کل کشور در اطلاعیه ای با تاکید 
بر اینکه »میزان چای مورد نیاز کشور حدود 1۰۰ هزار 
تن در سال است که از این میزان حدود 7۰ درصد 
به  قریب  که  حالی  در  گفت:  است«،  وارداتی  آن 
یکصد شرکت تولیدی و بازرگانی، به امر واردات چای 
مشغول هستند، اما عمده واردات توسط یک گروه 
تجاری خاص صورت می گیرد. این گروه تجاری از 
ابتدای سال 1۳9۸ تا پایان سال 14۰1، حدود ۳ میلیارد 
و ۳7۰ میلیون دلار برای واردات چای و ماشین آلات 
پیشرفته چاپ و بسته بندی، ارز دریافت کرده و طی 
این مدت، 79 درصد از ارز نیمایی تخصیص یافته 
برای واردات چای، به این گروه تجاری اختصاص پیدا 

کرده است.
خداییان افزود: در سال 14۰1 نیز کل ارز تامین شده 
برای واردات چای حدود یک میلیارد و ۳9۶ میلیون 
دلار بود که از این میزان یک میلیارد و 1۰1 میلیون 

دلار به این گروه اختصاص پیدا کرده بود.
وی با بیان اینکه »گروه تجاری مذکور، تاکنون برای 
از ارزهای دریافتی  یک میلیارد و 4۰۰ میلیون دلار 
خود، رفع تعهد نداشته و کالایی وارد کشور نکرده 
است«، ادامه داد: حسب پیگیری های صورت گرفته، 
مشخص شد بخشی از ارزهایی که توسط این گروه 
دریافت شده، در بازار آزاد به مبالغ بالاتر فروخته 
شده است. ذکر این نکته ضروری است که علاوه 
بر مبلغ مورد اشاره )یک میلیارد و 4۰۰ میلیون دلار( 

مهلت مابقی ارزهای دریافتی این گروه نیز رو به پایان 
است و میزان ارز رفع تعهد نشده در حوزه واردات 
چای برای این شرکت تا عدد نزدیک به ۲ میلیارد دلار 

قابل افزایش است.
رئیس سازمان بازرسی درباره واردات ماشین آلات 
مربوطه توسط این گروه تجاری هم گفت: علاوه بر 
ارزهای تأمین شده جهت واردات چای، بالغ بر یک 
میلیارد و 47۲ میلیون دلار در طول سال های 1۳9۸ تا 
14۰1 جهت واردات ماشین آلات مربوطه به این گروه 
تجاری تخصیص داده شده که به سرجمع تعهدات 
این شرکت اضافه می گردد و با اتمام مهلت قانونی، 
اضافه  تعهدات رفع نشده منقضی شده  به میزان 

خواهد شد.
وی با اشاره به تخلف شرکت در ثبت سفارش چای 
خارجی درجه یک و واردات چای کنیایی و صادراتی 
گروه،  این  که  حالی  در  گفت:  ایرانی،  دو  درجه 
نسبت به ثبت سفارش چای درجه یک هند به نام 
دارجلینگ به ارزش هر کیلو 14 دلار اقدام کرده بود، 
اما در عمل چای کشور کنیا و چای صادراتی درجه 
دو ایران را به ارزش حدود ۲ دلار وارد کشور کرده 
و سازمان غذا و دارو نیز کیفیت چای های وارداتی 
را به صورت سیستمی با نمونه های در اختیار که با 
هماهنگی کارمند ارزیاب گمرک اخذ کرده، تأیید کرده 

است.
به این ترتیب با توجه به ابعاد عجیب این پرونده و 
بزرگ شدن حجم فساد و افزایش شدید واردات چای 
در سال 14۰1، باید روشن شود تخصیص ارز دقیقا در 
چه زمانی متوقف شده و در عین حال اطلاع دولت 

در چه دوره زمانی اتفاق افتاده است.

امین ترفع، دبیر کارگروه روانسازی و توسعه ترانزیت در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره عوامل اثرگذار در افزایش عملکرد 
ترانزیت در کشورمان اظهار داشت: در ۸ ماه اول امسال نسبت به 
مدت مشابه در سال ترانزیت جاده ای ۳۲ درصد افزایش پیدا کرده  
و از ۶.4 میلیون تن در سال گذشته به ۸.5 میلیون تن رسیده البته 
عملکرد حوزه ریلی در ۸ ماه اول امسال نسبت به سال گذشته، با 
اندکی افزایش 94۰ هزار تن بوده ، در نهایت مجموع عملکرد از 7.4 
میلیون تن به 9.5 درصد رسید و رشد ٢٨ درصدی در ترانزیت رقم 

خورده  است.
وی ادامه داد: بخش جاده در این افزایش ترانزیت عامل اصلی 
بوده چراکه عموما بخش جاده ای سهم ٩٠ درصدی در ترانزیت دارد 

و ١٠ درصد دیگر مربوط به بخش ریلی است.
 ٢٠ رشد  گذشته  ماه   ٨ در  گفت:  ترانزیتی  کریدورهای  مدیر 
درصدی در ترانزیت غیر نفتی به دست آمده اما ترانزیت نفتی 4٨ 
درصد افزایش پیدا کرده است. این اعداد نشان می دهد که افزایش 
قابل توجهی در ترانزیت فرآورده های نفتی از کشورمان رخ داده 
به طوریکه شاهد افزایش حدود 5٠ درصدی در ترانزیت نفتی از 

کشورمان هستیم.
وی افزود: از یک سو افزایش قیمت جهانی کالاهای فله مانند 
گوگرد و فرآورده های نفتی که از ایران عبور می  کنند در این افزایش 

افزایش پیدا  اثرگذار بوده و در نتیجه ترانزیت آن کشورمان هم 
کرده  است.وی گفت: البته عامل دیگر در رشد عملکرد ترانزیتی، 
تفاهماتی بوده که اخیرا با کشورهای همسایه در بحث ترانزیت و 
تعاملات تجاری به اجرا رسیده است و افزایش حاصل تلاش هایی 

بود که برای بازارسازی و بازاریابی ها انجام دادیم.
دبیر کارگروه روانسازی و توسعه ترانزیت گفت: عامل تاثیرگذار 
دیگر در افزایش حجم ترانزیت از ایران، افزایش جریان تجارت 
در منطقه و همینطور تغییر مسیر تجارت بین المللی کشورهای 
آنجا که حجم تجارت   از  و  ایران است  از طریق مسیر  همسایه 
کشورها در منطقه بالا رفته، در نتیجه افزایش حجم تجارت اثر 
خود را بر روی ترانزیت گذاشته است. وی در پاسخ به این سوال 
که گفته می شود تنها یک درصد بار روسیه – هند از مسیر ایران 
عبور می کند، در این شرایط چگونه تغییرات منطقه بر افزایش 
ترانزیت ایران اثرگذار بوده، اظهار داشت: اگر به تجارت هند و 
روسیه نگاه کنیم از لحاظ وزنی حدود ١٧ میلیون تن در سال ٢٠٢١ 
بوده که 1۳.5 میلیون تن آن نفت و گاز و مابقی آن کودهای 
شیمیایی است که ارزش این کالاها در مقیاس حجم کم است. از 
سوی دیگر هند هم عموما صادرات از نوع کالاهای فله به روسیه 
دارد. از این رو نوع کالایی که میان این دو کشور تجارت می شود 
به دلیل ماهیت و جنس آن به زمان وابستگی کم و به هزینه 

وابستگی زیادی دارد.
وی با اشاره به توافقات سازنده اخیر و هماهنگی با کشورهای 
منطقه برای کاهش قابل توجه هزینه و زمان حمل بار در کریدورها، 
اظهار داشت: ماهیت مسیرهای ترانزیتی ایران در کاهش قابل توجه 
زمان و هزینه در عملیات لجستیکی زنجیره های ارزش و کالاهای 
گران قیمت در منطقه است و این مزیت خصوصا طی ۲ سال 
گذشته، مورد توجه همه کشورهای منطقه قرار گرفته و تقاضای 

ارسال بار از مسیر ایران در همه کریدورها در حال افزایش است.
وی با تاکید بر اهمیت تعریف نقش و جایگاه برای همه 1۳ عضو 
کریدور شمال -جنوب اظهار داشت: نباید کریدور شمال-جنوب را 
تنها به یک مسیر محدود کرد. در کریدور شمال جنوب کشورهای 
آسیای مرکزی، به همراه روسیه و قفقاز و همچنین هند، ترکیه، 
سوریه و عمان عضو هستند و به واقع کریدور شمال جنوب ظرفیتی 
است که باید تمام اعضا را به هم متصل کند. به عبارت دیگر کریدور 
شمال-جنوب شبکه ای در هم تنیده از زیرساخت های حمل و نقلی 
در منطقه است که همه اعضا را به یکدیگر و به جغرافیای پیرامونی 

از مسیر ایران متصل می کند.
وی ابراز امیدواری کرد که با این باز تعریف و با افزایش نقش 
آفرینی همه اعضای کریدور، عملکرد کریدور شمال جنوب به زودی 

دچار تحول اساسی شود.

ابعاد پرونده ای که هر روز پیچیده تر از پیش می شود

عجایب چندگانه چای گیت
در حالی که مقامات دولت در حال تبریک و تهنیت و تشکر بابت کشف فساد بزرگ در بخش واردات چای هستند، بررسی ها نشان می دهد ابعاد پرونده 

چندان روشن نیست.

رکورد ترانزیتی سال ۹۳ شکسته می شودکریدور شمال-جنوب را به یک مسیر محدود نکنیم

در حالی که این 
گروه، نسبت به 

ثبت سفارش 
چای درجه 

یک هند به نام 
دارجلینگ به 

ارزش هر کیلو 
14 دلار اقدام 
کرده بود، اما 
در عمل چای 
کشور کنیا و 

چای صادراتی 
درجه دو ایران 

را به ارزش 
حدود 2 دلار 

وارد کشور کرد


